
Protokół Nr XXX/16
z  sesji Rady Miejskiej

odbytej w dniu 22 września 2016 r.

Przewodniczący Rady Miejskiej, Pan Artur Pokora o godz. 1000  w sali konferencyjnej Ratusza,
na Placu Wolności 1 w Bystrzycy Kłodzkiej otworzył obrady trzydziestej sesji Rady Miejskiej VII kadencji.
Powitał serdecznie wszystkich radnych, Burmistrza, zaproszonych gości.  

Zgodnie z listą obecności, aktualnie w posiedzeniu uczestniczyło 15 radnych, co wobec ustawowego
składu  rady wynoszącego  15  osób,  stanowi  kworum  pozwalające  na  podejmowanie  prawomocnych
uchwał. 

Lista obecności -   stanowi załącznik Nr 1

 Porządek obrad przedstawiał się następująco:
1.  Otwarcie obrad.
2.  Powołanie sekretarza sesji.
3.  Podjęcie uchwał w sprawach:
1/ zmian w budżecie gminy w roku 2016;
2/ zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej w roku 2016;
3/ ustalenia opłat za korzystanie z cmentarza i urządzeń cmentarnych na Cmentarza Komunalnym   
    w Bystrzycy Kłodzkiej,
4/ zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych – droga Igliczna;
5/ zmiany uchwały nr XXVIII/235/16 Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 15 lipca 2016 r. w 
    sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Bystrzyca Kłodzka. 
6/ nadania statutu Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej.
4.  Sprawozdanie z wykonania planu finansowego i rzeczowego za I półrocze 2016 r.

 5.  Wykonanie planów finansowych przez instytucje kultury w Bystrzycy Kłodzkiej za I półrocze 2016 r.
  6.  Zatwierdzenie protokołów z sesji.

7.  Informacje Burmistrza.
8.  Zapytania radnych.
9.  Informacje Przewodniczącego Rady.

10.  Sprawy różne i wolne wnioski.
11.  Zamknięcie obrad.   

Burmistrz zgłosiła wniosek aby w porządku obrad w pkt 3 ppkt 7 uwzględnić projekt uchwały Rady
Miejskiej w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego, w pkt 3 ppkt 8 uwzględnić projekt uchwały
Rady Miejskiej w sprawie prośby o ustanowienie NMP Przyczyny Naszej Radości patronką miejscowości
(osady) Góra Igliczna. 
Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad uwzględnieniem projektu uchwały Rady Miejskiej
w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego w porządku obrad.

Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się wniosek
przyjęła. Projekt uchwały został dodany do porządku obrad w pkt 3 ppkt 7.

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad uwzględnieniem projektu uchwały Rady Miejskiej
w sprawie prośby o ustanowienie NMP Przyczyny Naszej Radości patronką miejscowości (osady) Góra
Igliczna w porządku obrad.

Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym 15 głosami za, jednogłośnie wniosek przyjęła.
Projekt uchwały został dodany do porządku obrad w pkt 3 ppkt 8.

Mieczysław  Kamiński –  powiedział,  że  do  porządku  obrad  sesji  miał  być  dodany  jeszcze  projekt
uchwały w sprawie przedłużenia prac komisji statutowej.
Burmistrz zgłosiła wniosek aby w porządku obrad w pkt 3 ppkt 9 uwzględnić projekt uchwały Rady
Miejskiej o zmianie uchwały nr XVII/134/15 Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 22 października
2015 r. w sprawie powołania komisji statutowej.
Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przedmiotowym projektem uchwały.
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym 15 głosami za, jednogłośnie wniosek przyjęła.
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Projekt uchwały został dodany do porządku obrad w pkt 3 ppkt 8.

  Ad 2. Powołanie sekretarza sesji 
Przewodniczący Rady przystąpił  do realizacji  punktu – „Powołanie sekretarza sesji” i zaproponował,
aby funkcję sekretarza pełnił radny – Leszek Stróż.
W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący poddał pod głosowanie propozycję.

Za  wyborem  sekretarza  sesji  w  osobie  radnego  Leszka  Stróża  w  głosowaniu  wzięło  udział
15 radnych, za oddano 15 głosów, jednogłośnie.   
Przewodniczący Rady przypomniał również, że wnioski sekretarzowi sesji  zgłaszane powinny być na
piśmie. 

Ad. 3. Podjęcie uchwał w sprawach.
1/ Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2016.
Burmistrz –  poinformowała,  że  przedmiotowa uchwała  porządkuje  cały  budżet  gminy  na rok 2016.
Budżet na rok 2016 przewidywał zaciągnięcie kredytu na kwotę 12 mln 600 tys. zł, ale z uwagi na fakt,
że dopiero teraz będą składane wnioski, które były przewidziane do realizacji w tegorocznym budżecie,
należało te zadania ściągnąć, gdyż ich realizacja nastąpi w roku 2017. Gmina podpisała umowę na
3 drogi z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na kwotę ponad 2 mln zł.  Przedmiotową uchwałą
zmniejsza  się  planowane  wydatki  budżetowe  o  kwotę  12  292  283,00  zł,  zmniejsza  się  planowane
dochody budżetowe o kwotę 1 842 283,00 zł i ustala się nadwyżkę z niniejszej uchwały w wysokości
10 450 000,00 zł,  którą przeznacza się na zmniejszenie przychodów z tytułu zaciągniętego kredytu.
Wysokość  kredytu  wyniesie  2  150  000,00  zł.  Wysokość  zadań  inwestycyjnych  zaplanowanych  do
realizacji w bieżącym roku to ponad 9 mln zł.
Burmistrz – powiedziała, że wszystkie zadania, które zostały zaplanowane do realizacji na rok 2016
w ramach  zaciągniętego  kredytu  na  12  mln  zł  zostaną  wpisane  do  projektu  budżetu  na  rok  2017.
Powyższa  uchwała  zakłada  między  innymi  ściągniecie  kwoty  na  zmediowanie  strefy  ekonomicznej.
Gmina składa aktualnie wniosek do Dolnośląskiej Instytucji Pośredniczącej. Termin złożenia wniosku to
30.09.2016  r.  Rozpatrywanie  wniosku  potrwa  ok.  3  m-cy,  zatem  umowa  zostanie  podpisana  na
przełomie grudnia 2016 i stycznia 2017, lub w terminie późniejszym. 
Burmistrz – powiedziała, że jeżeli chodzi o drogę, która była wpisana przez Radę Sołecką w Pławnicy
z funduszu sołeckiego  to w projekcie w/w uchwały pojawił się zapis, że 15 tys. zł jest przeznaczone
z budżetu gminy na remont części drogi przy posesji Państwa Bernadzkich.
Skarbnik –  powiedziała,  że  autopoprawka,  o  której  mówiła  Burmistrz,  nie  łączy  się  ze  zmianami
kwotowymi w budżecie,  jak również autopoprawka  funduszu osiedlowego nr 2 łączy się z zakupem
artykułów sportowych,  w związku z tym przesuniecie środków ma miejsce w tym samym paragrafie
pomiędzy działami.
Janusz Gałan – poinformował,  że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 21 września
2016 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zmian w budżecie gminy na
rok 2016. (12 za, przy 1 wstrzymującym się)
Mieczysław  Kamiński  –  zapytał  o  wyjaśnienie  pozycji:  zdjęcie  kwoty  1  470  400,00  zł  –  zmiany
użytkowania i przebudowy przy ul. Strażackiej w Bystrzycy Kłodzkiej.
Skarbnik – poinformowała, że projekt budżetu na rok 2016 był złożony 15 listopada 2015 r.,  w grudniu
2015 roku udało się zabezpieczyć wydatki niewygasające na to zadanie i w związku z tym, duża kwota
wydatków  poniesionych  na  to  zadanie  do  czerwca  2016  r.  była  finansowana  z  wydatków
niewygasających. To co było zaplanowane na rok 2016 stanowiło żelazną rezerwę na to zadanie.
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  zdejmuje  się  inwestycje  na  kwotę  12  136  272,00  zł  a  to
oznacza, że większość inwestycji nie będzie realizowana, z pewnymi wyjątkami, jak ekran akustyczny
przy  skate  parku  (7.800  zł).  Radny  zapytał  ile  w  tym  roku  gmina  ma  zapewnionych  środków  na
promocję?
Skarbnik – powiedziała, że w bieżącym roku na promocję jest zabezpieczona kwota 164 tys. zł
Dariusz Piotrowski – powiedział, że on i Burmistrz posiadają informacje, których nie powinni zdradzać
i zasugerował, żeby już teraz wprowadzić procedurę poszerzenia strefy ekonomicznej. Radny stwierdził,
że Burmistrz wie dlaczego.
Dariusz  Piotrowski  –  powiedział,  że  myśli  o  terenach  wzdłuż  obwodnicy,  gdyż  uważa,  że  gminie
w pewnym momencie może zabraknąć czasu. Radny powiedział, że zmienił pracę i pracuje w strefie
ekonomicznej  i  po  przeglądnięciu  różnych  działek,  radny  uważa,  że  można  tak  powiedzieć,  że
bystrzycka strefa jest najgorsza. Zdaniem radnego gmina musi nabrać rozpędu i zacząć sprowadzać
inwestorów, gdyż praktycznie co tydzień jest w strefie wydawane zezwolenie na otwarcie działalności.
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Rozwój w strefie jest gigantyczny a Bystrzyca Kłodzka stoi na razie na uboczu. Radny złożył wniosek do
Burmistrza, aby już wdrożyć procedurę poszerzenia strefy.
Burmistrz –  powiedziała,  że  bardzo się  cieszy,  ze Pan Dariusz  Piotrowski  jest  w strefie,  gdyż  ma
nadzieję,  że  wszystko  teraz  będzie  sprzyjało  Bystrzycy  Kłodzkiej.  Zdaniem  Burmistrza  procedurę
poszerzenia strefy należy rozpocząć od zmiany w planie zagospodarowania przestrzennego. 
Burmistrz –  powiedziała,  że  działki  wymienione  przez  radnego  Piotrowskiego  w  planie
zagospodarowania  przestrzennego  maja  zupełnie  inne  przeznaczenie,  takie  jak  mieszkaniowe,
rekreacyjne czy inne,  a muszą być przeznaczone na usługi  i  przemysł,  zanim złoży się wniosek do
Ministerstwa z prośbą o poszerzenie strefy. Burmistrz podkreśliła, że zmediowanie strefy w przyszłym
roku pozwoli inwestorom na realizację przedsięwzięć.
Dariusz Piotrowski  – powiedział,  że należy wdrożyć procedurę, jeżeli  trzeba będzie zmienić plan to
należy to już zacząć robić. Radny zapytał o pozycję fundusz osiedla nr 2 w Bystrzycy Kłodzkiej kwota
556 zł  -   Kultura i  ochrona dziedzictwa narodowego i  powiedział,  że sumuje sobie wszystko,  ale to
widocznie jest tak porozbijane.
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  za  jego  kadencji  plan  zagospodarowania  przewidywał  na
terenach wzdłuż obwodnicy usługi i przemysł, ale radny poprosił o sprawdzenie tego.
Burmistrz – powiedziała, że mowa jest o gruntach wzdłuż obwodnicy, gdzie jest tablica Floriana, bo
dalej są już prywatne grunty, po prawej stronie jak skręcamy z ul. Kolejowej jadąc do obwodnicy jest
nieładna, stroma działka, na której trzeba by było robić nasypy. Gmina ma tam tylko niewielką działkę,
a z drugiej strony jest działka Pana Wdowiaka, który chętny był na zamianę gruntu, ale wszystko trzeba
przeanalizować  na  posiedzeniu  komisji.  Działki  gminne  wzdłuż  obwodnicy,  zadaniem Burmistrza  są
przeznaczone na cele rekreacyjne i tereny zielone, zatem aby nie zmieniać planu, co wiąże się z długą
procedurą, należałoby zaproponować Panu Wdowiakowi zamianę gruntów. Obok gminnej działki Pan
Czermak ma również dużą działkę ok 4,5 ha, ale nie wyraził wcześniej zgody na zamianę gruntów. 
Dariusz Piotrowski – zapytał o pozycję: dotacja dla Powiatu Kłodzkiego – budowa łącznika pomiędzy
ul. Kolejową i o drogę Spalona – ul. Kolejowa.
Burmistrz – powiedziała, że jeżeli chodzi o drogę Spalona – ul. Kolejowa złożenie wniosku nastąpi do
30 listopada 2016 r., zatem brak szans na rozpoczęcie prac w bieżącym roku, natomiast jeżeli chodzi
o budowę łącznika pomiędzy ul. Kolejową to 1 mln 100 tys. zł, które gmina otrzymałaby od Marszałka
zostało zachwiane z tego powodu, że Starostwo Powiatowe nie miało do dnia 14 lipca br., a więc do daty
sesji  Sejmiku  Województwa  Dolnośląskiego  pozwolenia  na  budowę,  a  zatem Marszałek  nie  miałby
możliwości rozliczenia dotacji do końca roku budżetowego. W korespondencji  pomiędzy Marszałkiem,
gminą  i  Starostwem  Powiatowym  jest  zapisane,  że  Gmina  Bystrzyca  Kłodzka  potwierdza  udział
550 000,00 zł, jeżeli chodzi o budowę wiaduktu w roku 2017 i odpowiednią kwotę na budowę łącznika
do Mondi.  Z uwagi  na brak pozwolenia na budowę przez Starostwo Powiatowe Marszałek nie mógł
przyznać  dotacji,  ale  jest  obietnica  na  piśmie,  że  środki  na  to  zadanie  będą  zabezpieczone
w budżecie na rok 2017. 
Dariusz Piotrowski – zapytał czy pozwolenie na budowę jest już gotowe?
Burmistrz – odpowiedziała, że nie ma jeszcze pozwolenia na budowę.
Mieczysław Kamiński – zapytał, jaka kwota była zabezpieczona w budżecie i jakie instrumenty zostały
zakupione w związku ze zwiększeniem o 25 tys. zł podpisanej z Ministerstwem Kultury i Dziedzictwa
Narodowego umowy dotyczącej zakupu instrumentów muzycznych.
Burmistrz – odpowiedziała, że 10 tys. zł
Skarbnik – odpowiedziała, że zakupiono trąbkę, wiolonczelę i gitarę.
Mieczysław Kamiński – zapytał, czy na zadanie przy ul. Kościelnej od nr 5A do nr 37 dodano czy zdjęto
środki.
Skarbnik – odpowiedziała, że zadanie robił ZWiK i została oszczędność na Vat i dlatego zdjęto środki.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się podjęła: 

Uchwałę Nr XXX/245/16
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2016

  2/  Przewodniczący Rady  -  przedstawił  projekt  uchwały  w sprawie  zmiany Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy Bystrzyca Kłodzka na lata 2016-2024.
Burmistrz – poinformowała, że w związku z tym, że wiele zadań z roku 2016 przechodzi do realizacji na
rok 2017 i zostały zmniejszone wyniki budżetu roku 2016 to musi być zmieniona Wieloletnia Prognoza
Finansowa, która współgra z uchwałą budżetową.
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Janusz Gałan – poinformował,  że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 21 września
2016 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy
Finansowej Gminy Bystrzyca Kłodzka na lata 2016-2024. (13 za, jednogłośnie)
Mieczysław  Kamiński  –  zapytał  o  przyczyny  zdjęcia  z  remontu  Ratusza  kwoty  927  980,00  zł
i przesunięcia na rok 2017.
Burmistrz – odpowiedziała, że za zgodą radnych jest przygotowywana dokumentacja remontu II piętra
w Ratuszu, gdzie ma być przeniesione Biuro Rady Miejskiej  i  sala rajców,  gdyż tylko w ten sposób
można zachować funkcję dotychczasowej sali koncertowej. W obecnej sali rajców planuje się umieścić
wydział  finansowy urzędu, w pozostałych pomieszczeniach kasę. Pomieszczenia na potrzeby urzędu
mają się znaleźć także na Placu Wolności  17,  3 i  4.   Dokumentacja  ma być  gotowa najpóźniej  do
15 listopada br.  i  dopiero po tym terminie,  gmina będzie mogła ruszyć z procedurą przetargową na
wyłonienie wykonawcy na remont Ratusza. 
Burmistrz – poinformowała, że gmina pozostaje w kontakcie z Funduszem Norweskim, gdyż można tam
złożyć  wniosek  o  dofinansowanie  budynków użyteczności  publicznej,  które  znajdują  się  w rejestrze
zabytków.
Skarbnik – powiedziała, że w bieżącym roku zostaje 72 000,00 zł na dwie dokumentacje i wymienione
okna w piwnicach Ratusza.
Mieczysław Kamiński – zapytał czy ta kwota wystarczy na te zadania?
Skarbnik – odpowiedziała, że tak.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się podjęła: 

Uchwałę Nr XXX/246/16
w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bystrzyca Kłodzka 

na lata 2016-2024

3/  Przewodniczący  Rady  -  przedstawił  projekt  uchwały  w  sprawie  ustalenia  opłat  za  korzystanie
z cmentarza i urządzeń cmentarnych na Cmentarzu Komunalnym w Bystrzycy Kłodzkiej.
Burmistrz – poinformowała, że od roku 2013 opłaty za korzystanie z cmentarza i urządzeń cmentarnych
na Cmentarzu Komunalnym w Bystrzycy Kłodzkiej regulowało zarządzenie, które będzie obowiązywało
do  wejścia  w  życie  przedmiotowej  uchwały.  Po  uzgodnieniu  kwestii,  poruszonej  przez  radnego
Kamińskiego,  dotyczącej  opłaty  za  grób  wieloosobowy,  z  nadzorem  prawnym  wojewody,  gmina
odstępuje  od pobierania  tej  opłaty.  W przedmiotowym  projekcie  uchwały,  występuje  grób podwójny,
który można wliczyć do grobu wieloosobowego. 
Burmistrz – powiedziała, że w załączniku do uchwały na komisji został wykreślony pkt 8, w związku
z tym pkt 9 stał się pkt 8 i zaproponowała dopisanie pkt 9 o następującym brzmieniu: „Opłata wskazana
w pkt 5 nie jest pobierana w przypadku grobów, o których mowa w art. 7 ust. 3 ustawy z dnia 31 stycznia
1959 r. o cmentarzach i chowaniu zmarłych.”
Janusz Gałan – poinformował,  że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 21 września
2016  r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  ustalenia  opłat  za
korzystanie z cmentarza i  urządzeń cmentarnych na Cmentarzu Komunalnym w Bystrzycy Kłodzkiej
z autopoprawką.  (12 za, przy 1 wstrzymującym się).
Mieczysław  Kamiński  –  zapytał  czy  już  wiadomo,  kto  ma  ustalać  opłaty  za  korzystanie
z cmentarza i urządzeń cmentarnych, gdyż interpretacja prawników jest różna.
Burmistrz –  odpowiedziała,  że  Rada  Miejska  będzie  ustalać  opłaty  za  korzystanie
z cmentarza i urządzeń cmentarnych.
Mieczysław Kamiński  – powiedział, że ma wykładnię, że tylko Rada Miejska może te opłaty ustalać
i  podkreślił,  że  cieszy  się,  że  uwaga  do  projektu  uchwały  została  uwzględniona,  gdyż  uważa,  że
pobieranie opłaty od grobów wieloosobowych to łamanie prawa.  
Burmistrz – odpowiedziała, że nadzór prawny wojewody uchyliłby ten zapis w uchwale.
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  poprzednim  zarządzeniem  było  łamane  prawo  i  każdy
mieszkaniec płacił niepotrzebnie 400 zł.
Burmistrz – odpowiedziała, że ta opłata jest pobierana od wielu lat, także każdy z burmistrzów łamał to
prawo.

Przewodniczący  Rady przystąpił  do  przeprowadzenia  głosowania  nad  projektem  uchwały
z autopoprawką.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się podjęła: 
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Uchwałę Nr XXX/247/16
w sprawie ustalenia opłat za korzystanie z cmentarza i urządzeń cmentarnych

 na Cmentarzu Komunalnym w Bystrzycy Kłodzkiej

4/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały w sprawie zaliczenia dróg do kategorii
dróg gminnych.
Burmistrz – poinformowała, że chodzi o drogę gminną, która jest w użyczeniu dla Sanktuarium Marii
Śnieżnej. Droga została wyremontowana za środki unijne i udział własny Sanktuarium, w związku z tym,
powinna być zaliczona do kategorii  dróg gminnych.  Propozycja zaliczenia drogi Iglicznej do kategorii
dróg gminnych została  pozytywnie zaopiniowana przez Zarządu Powiatu Kłodzkiego. 
Janusz Gałan – poinformował,  że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 21 września
2016 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zaliczenia dróg do kategorii
dróg gminnych – droga Igliczna. (13 za, jednogłośnie).

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XXX/248/16
w sprawie w sprawie zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych

5/  Przewodniczący  Rady –  przedstawił  kolejny  projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  uchwały
nr XXVIII/235/16 Rady Miejskiej  w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 15 lipca 2016 r. w sprawie regulaminu
utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka.
Burmistrz –  poinformowała,  że uchwała  w sprawie  regulaminu  utrzymania  czystości  i  porządku na
terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka została podjęta 15 lipca br. W chwili  obecnej trwa korespondencja
z nadzorem prawnym Wojewody Dolnośląskiego a wprowadzenie zmian w przedmiotowej uchwale ma
na  celu  dostosowanie  zapisów  uchwały  do  obowiązujących  przepisów  prawa.  W  uchwale
nr XXVIII/235/16 Rady Miejskiej  w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 15 lipca 2016 r. w sprawie regulaminu
utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka skreśla się § 2 ust. 2, § 3 ust. 3
otrzymuje  brzmienie:  „3.  Wyposażanie  nieruchomości  w  urządzenia  służące  do  kompostowania
odpadów  biodegradowalnych  musi  być  zgodne  rozporządzeniem  Ministra  Infrastruktury  w  sprawie
warunków technicznych, jakim powinny odpowiadać budynki i ich usytuowanie (Dz. U. z 2002 r. nr 75,
poz. 690 z późn. zm.)” a także skreśla się § 13 ust. 1.
Janusz Gałan – poinformował,  że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 21 września
2016  r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  zmiany  uchwały
nr XXVIII/235/16 Rady Miejskiej  w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 15 lipca 2016 r. w sprawie regulaminu
utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka. (13 za, jednogłośnie)

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XXX/249/16
w sprawie zmiany uchwały nr XXVIII/235/16 Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej 

z dnia 15 lipca 2016 r. w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku 
na terenie Gminy Bystrzyca Kłodzka

6/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały w sprawie nadania statutu Ośrodkowi
Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej.
Burmistrz –  poinformowała,  że  do  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w  ostatnim  czasie  zostało
przekazanych  wiele  nowych  zadań,  min.  prawo  energetyczne,  karta  dużej  rodziny,  pomoc  państwa
w wychowaniu dzieci  czy prowadzenie magazynu żywności i  magazynu rzeczy używanych.  Podjęcie
przedmiotowej  uchwały   stało  się  konieczne  z  uwagi  na  uchylenie  mocy  obowiązującej  uchwały
Nr  XXIII/227/12 Rady Miejskiej  w Bystrzycy  Kłodzkiej  z  dnia  27 stycznia  2012 r.  zawierającej  tekst
jednolity dotychczas obowiązującego statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej.
Agnieszka  Jędrak  – poinformowała,  że  Komisja  Edukacji,  Kultury  i  Sportu  na  posiedzeniu  w dniu
19 września 2016 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie nadania statutu
Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej. (12 za, jednogłośnie)
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Mieczysław Kamiński – poprosił o poprawienie w załączniku nr 1 do uchwały w rozdziale 5 Gospodarka
Finansowa Ośrodka w § 9 ust 2 słowa porywane na przekazane. Nowe brzmienie  § 9 ust 2 „Wydatki na
realizacje  zadań  własnych  przekazane  są  ze środków budżetu  Gminy Bystrzyca  Kłodzka  i  budżetu
Państwa”. 
Przewodniczy  Rady przystąpił  do  przeprowadzenia  głosowania  nad  projektem  uchwały
z autopoprawką.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XXX/250/16
w sprawie nadania statutu Ośrodkowi Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej

7/  Przewodniczący  Rady –  przedstawił  kolejny  projekt  uchwały  w  sprawie  zaciągnięcia  kredytu
długoterminowego. 
Burmistrz – poinformowała, że planowany do zaciągnięcia kredyt w roku 2016 po zmianach w uchwale
budżetowej  wynosi  2 150 000,00 zł.  Zgodnie z przepisami musi zostać podjęta przez Radę Miejską
odrębna uchwała  w sprawie  zaciągnięcia  kredytu  długoterminowego,  którego spłata nastąpi  do roku
2024. 
Burmistrz – powiedziała, że zrobi wszystko, aby kredyt był w mniejszej wysokości lub w ogóle nie był
zaciągnięty.  Przedmiotowa  uchwała  zostaje  podjęta  na  wszelki  wypadek,  gdyby  należało  jednak
zaciągnąć kredyt i od razu rozpocząć procedurę przetargową. Jeżeli zajdzie taka potrzeba, kredyt będzie
wzięty w ratach i z takim zapisem, że jeżeli Gmina nie będzie potrzebowała kolejnych rat, to o tą kwotę
zmniejsza się kredyt, aby uniknąć dodatkowych kosztów.
Janusz Gałan – poinformował,  że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 21 września
2016  r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  zaciągnięcia  kredytu
długoterminowego. (13 za, jednogłośnie)
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  kredyt  wynosił  12  mln  600  tys.  zł,  po  dzisiejszej  uchwale
budżetowej wynosi tylko 2 mln 150 tys. zł i Burmistrz proponuje przyjęcie tej uchwały, bo taki jest wymóg
prawny.  Z dzisiaj  podjętego budżetu wynika,  że dochody i wydatki  gminy bilansują się, a nawet jest
nadwyżka 173 tys. 64 zł i być może nawet nie będzie potrzeby zaciągnięcia kredytu. Spada dług gminy,
gdyż  zadłużenie  na  półrocze  wynosiło  16 038 756,00  zł.  Radny  życzyłby  sobie  w  przyszłym  roku
większego kredytu, by realizować zamierzone inwestycje.
Burmistrz – powiedziała, że bardzo by chciała, by tak się stało, bo oprócz zadań przeniesionych z 2016
roku czekają gminę nowe zadania w 2017 roku. Kredyt w 2017 roku może być w wysokości 16 mln lub
może być wyższy.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XXX /251/16
w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego

8/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały w sprawie prośby o ustanowienie NMP
Przyczyny Naszej Radości patronką miejscowości (osady) Góra Igliczna. 
Burmistrz –  poinformowała,  że  w  treści  uchwały  jest  zapis,  że  Rada  Miejska  występuje  do  Jego
Ekscelencji  Ks.  Prof.  Dr  hab.  Ignacego  Deca  –  Biskupa   Świdnickiego  z  prośbą  o  ustanowienie
Najświętszej  Maryi  Panny Przyczyny  Naszej  Radości  patronką  miejscowości  (osady)  Góra  Igliczna.
Uzasadnienie podjęcia uchwały jest bardzo szerokie,  włącznie z przytoczeniem historii  tego miejsca,
cudów. Na naszym terenie występują 3 sanktuaria: w Bardzie, w Wambierzycach i na Górze Iglicznej.
Matka  Boska  Bardzka,  Matka  Boska  Wambierzycka  są  ustanowionymi  patronkami,  więc  trzecie
sanktuarium też powinno  dorównywać  tym dwóm pozostałym i  mieć taką samą rangę,  stąd prośbą
o ustanowienie  Najświętszej  Maryi  Panny Przyczyny Naszej  Radości  patronką miejscowości  (osady)
Góra Igliczna.
Agnieszka  Jędrak  – poinformowała,  że  Komisja  Edukacji,  Kultury  i  Sportu  na  posiedzeniu  w dniu
19  września  2016  r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  prośby
o ustanowienie NMP Przyczyny Naszej Radości patronką miejscowości (osady) Góra Igliczna. (12 za,
jednogłośnie)

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 
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Uchwałę Nr XXX /252/16
w sprawie prośby o ustanowienie NMP Przyczyny Naszej Radości 

patronką miejscowości (osady) Góra Igliczna

9/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały o zmianie uchwały nr XVII/134/15 Rady
Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 22 października 2015 r. w sprawie powołania komisji statutowej. 
Burmistrz –  powiedziała,  że  to  przewodniczący  Komisji  Statutowej  powinien  powiedzieć,  dlaczego
zachodzi taka potrzeba.
Mieczysław Kamiński  – powiedział, że opracowanie statutów jest zdaniem bardzo ciężkim i trudnym,
praca  nad  tekstem  jeszcze  trwa,  pojawiają  się  wątpliwości  czy  pewnych  zapisów  nadzór  prawny
wojewody nie uchyli, ponadto zespół radców prawnych nie zaopiniował jeszcze projektu uchwały, który
nie  mógł  być  przedstawiony  do  konsultacji  społecznych  w  zakresie  proponowanych  zmian.  Projekt
uchwały proponuje wydłużenie terminu prac komisji  statutowej do dnia 30 grudnia 2016 roku. Radny
powiedział, że w dalszym ciągu komisja oczekuje na uwagi.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 15 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XXX /253/16
o zmianie uchwały nr XVII/134/15 Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej 
z dnia 22 października 2015 r. w sprawie powołania komisji statutowej

  Ad. 4. Sprawozdanie z wykonania planu finansowego i rzeczowego za I półrocze 2016 r.   
Przewodniczący Rady – poinformował, że zgodnie z artykułem 266 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r.
o  finansach publicznych  oraz  uchwały   Nr  XIV/154/11  Rady  Miejskiej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  z  dnia
29 lipca 2011 r.  w sprawie określenia zakresu i formy informacji o przebiegu wykonania budżetu Gminy
za I półrocze, zarząd jednostki samorządu terytorialnego przedstawia organowi stanowiącemu jednostki
samorządu terytorialnego i Regionalnej Izbie Obrachunkowej, w terminie do dnia 31 sierpnia:
1) informację o przebiegu wykonania budżetu jednostki samorządu terytorialnego za I półrocze 2016;
2)informację z wykonania planów finansowych przez instytucje kultury i samorządowy zakład budżetowy;
3) informację, o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej i przebiegu realizacji przedsięwzięć.  
Stwierdził,  że  każdy  z  radnych  otrzymał  pisemną  informację  o  wykonaniu  budżetu  oraz  opinię
Regionalnej Izby Obrachunkowej w tej sprawie.
Przewodniczący  Rady odczytał  uchwałę  nr  III/173/2016  Składu  Orzekającego  Regionalnej  Izby
Obrachunkowej  we  Wrocławiu  z  dnia  7  września  2016  r.  w  sprawie  opinii  o  przedłożonej  przez
Burmistrza  Bystrzycy  Kłodzkiej  informacji  o  przebiegu  wykonania  budżetu  jednostki  samorządu
terytorialnego za I półrocze 2016 roku. 
Skład orzekający wydał opinię pozytywną z przedłożonej przez Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej informacji
o  przebiegu  wykonania  budżetu  jednostki  samorządu  terytorialnego  za  I  półrocze  2016  roku  oraz
informacji zawartych w sprawozdaniach z wykonania procesów gromadzenia środków publicznych i ich
rozdysponowania. 
Przewodniczący  poprosił  Panią  Burmistrz  o  informację  dotyczącą  wykonania  budżetu  gminy  za
I półrocze bieżącego roku.
Burmistrz –  powiedziała,  że  3  miesiące  mijają  od  daty  wykonania  budżetu  za  I  półrocze  2016  r.
i informacje, które zostały przekazane radnym są już nieaktualne. W sprawozdaniu, biorąc pod uwagę
wykonanie w miarę dobrze wyglądają i dochody i wydatki, najmniejszy % wykonania mają inwestycje,
ale  jest  to  związane  z tym,  że cały  proces inwestycyjny,  wszystkie  sprawy przetargowe,  wyłonienie
wykonawców odbywają  się  zwykle  w I  półroczu,  natomiast  sprawy  płatności  to  sprawy  II  półrocza,
dlatego wynik jest taki a nie inny. Ponadto dzisiaj w uchwale budżetowej wiele zadań inwestycyjnych
zostało  przesuniętych  na  rok  2017.  Regionalna  Izba  Obrachunkowa  wydała  opinię  pozytywną
o wykonaniu budżetu za I półrocze 2016, co jest wymogiem. Przy wynagrodzeniach jest może trochę
większe wykonanie, ale to wynika z faktu, że do 31 marca w szkołach i jednostkach budżetowych jest
płacone dodatkowe wynagrodzenie roczne, które w tym momencie burzy % wykonania wynagrodzeń za
I półrocze 2016 r. Podatki są utrzymane mniej więcej na poziomie 50%.
Janusz Gałan –  Przewodniczący Komisji  Budżetu i  Finansów – poinformował,  że Komisja dokonała
szczegółowej analizy i nie wnosi uwag do sprawozdania z wykonania budżetu gminy za I półrocze 2016 /
11 za, przy 1 wstrzymującym się/. 
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Agnieszka Jędrak –  Przewodnicząca Komisji Edukacji, Kultury i Sportu – poinformowała, że Komisja
dokonała analizy i nie wnosi uwag do sprawozdania z wykonania budżetu gminy za I półrocze 2016
w części dotyczącej zakresu merytorycznego komisji. /10 za, przy 2 wstrzymujących się/.
Władysława Płoch – Przewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy – poinformowała,
że  Komisja  dokonała  analizy  i  nie  wnosi  uwag  do  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  gminy  za
I półrocze 2016 w części dotyczącej zakresu merytorycznego komisji. /4 za, przy 1 wstrzymującym się/.
Urszula Kular – Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej – poinformowała, że Komisja dokonała analizy i nie
wnosi  uwag do sprawozdania  z  wykonania  budżetu  gminy za I  półrocze 2016 w części  dotyczącej
zakresu merytorycznego komisji.  /7 za, przy 1 wstrzymującym się/.
Mieczysław Kamiński  – powiedział, że wprawdzie wiele się zmieniło od dnia 30 czerwca 2016 r., ale
pewne  zjawiska  są niepokojące,  ponieważ  spowodują  niewykonanie  budżetu  w pewnych  sprawach.
Najbardziej niepokojące zjawisko to to, że są bardzo niskie dochody majątkowe  ich wykonanie to 3%,
sprzedaż mienia gminy to 1,3% wykonania.  Wykonanie wydatków majątkowych to 3,3%. Wykonanie
wydatków i dochodów związanych z alkoholem to  77,4% tego planu. Zdaniem radnego winą radnych
jest to, że w budżecie nie ma w ogóle wydatków zrealizowanych na ochronę środowiska. 
Burmistrz -  powiedziała,  że  są 3  wpłaty,  jeżeli  chodzi  o  wydatki  i  dochody  związane  z  alkoholem
I w styczniu,  II  wpłata  w maju a III  we  wrześniu  i  skoro  2 wpłaty  są w I  półroczu to wiadomo,  że
wykonanie będzie 2/3. 
Mieczysław Kamiński  – powiedział,  że Gmina Bystrzyca Kłodzka nie przystępuje do przetargów na
pozyskanie środków na usuwanie azbestu co roku.
Burmistrz -  powiedziała,  że  w  chwili  obecnej  i  poprzednim  roku  gmina  miała  problemy  z  wodą
i w związku z tym, za zgodą Rady Miejskiej gmina musiała się zająć przygotowaniem uchwały w sprawie
dopłat do wiercenia studni, by wspomóc mieszkańców w potrzebie. Natomiast azbest należy usunąć do
2032 roku. Pierwszy krok w stronę usuwania azbestu został już podjęty, gdyż w zeszłym roku została
zrobiona inwentaryzacja nieruchomości na terenie gminy, z których należy usunąć azbest. Gmina czeka
na środki zewnętrzne, by zrealizować to zadanie, gdyż koszt pokrycia dachu po usunięciu azbestu, jest
ogromny,  a dopłata z gminy w kwocie  1 500,00 zł  czy 3 000,00 zł  to znikoma pomoc. W pierwszej
kolejności gmina zajmie się problemem wody, a następnie problemem usunięcia azbestu.
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  to  prawda,  ale  skoro  co  roku  są  zagwarantowane  środki
w województwie i można je pozyskać w imieniu mieszkańców, bo gmina jest dystrybutorem i od siebie
dokłada  niewiele  to  powinno  się  to  realizować  i  nie  czekać  do  roku  2032.  Radny  powiedział,  że
mieszkańcy  pytają,  dlaczego  w  gminie  Bystrzyca  Kłodzka  na  usuwanie  azbestu  nie  ma  środków
a w innych gminach są. Pozytywnym zjawiskiem jest to, że nastąpił spadek dynamiki wzrostu należności
za  odpady  komunalne  do  7,4  %.  Pozytywnym  zjawiskiem  jest  to,  że  za  mieszkania  komunalne
należności się ściąga. 
Przewodniczący Rady – powiedział,  że w związku z tym, że Regionalna Izba Obrachunkowa żąda
formalnego przyjęcia przez Radę Miejską informacji z wykonania budżetu za I półrocze – musimy tego
dokonać poprzez głosowanie.

Rada w obecności 15 radnych, w głosowaniu jawnym, 13 głosami za, przy 2 głosach wstrzymujących się
przyjęła   informację o przebiegu wykonania budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka za I półrocze 2016 r  .  

 Ad.  5.  Wykonanie  planów  finansowych  przez  instytucje  kultury  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  za
I półrocze 2016 r.
Janusz Gałan – poinformował,  że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 21 września
2016 r. przyjęła informację dotyczącą:
- wykonania planu finansowego za I półrocze 2016 r. przez instytucję kultury tj. Miejsko Gminny Ośrodek
Kultury. (9 za, jednogłośnie),
- wykonania planu finansowego za I półrocze 2016 r. przez  instytucję kultury tj.  Bibliotekę Publiczną.
(9 za, jednogłośnie),
- wykonania  planu  finansowego  za  I  półrocze  2016  r.  przez  instytucję  kultury  tj.  Muzeum
Filumenistyczne.(9 za, jednogłośnie).
Burmistrz  –  powiedziała,  że  wykonanie  planów  finansowych  przez  instytucje  kultury  zostało
szczegółowo omówione na Komisji Budżetu i Finansów. Dochody i wydatki Muzeum Filumenistycznego
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za I  półrocze 2016 r. są wykonane w 50%,wynik finansowy to – 26,00 zł, natomiast wynik dodatni za
I półrocze 2016 r. ma Biblioteka Publiczna, gdyż wpłynęły wszystkie środki z realizacji projektu, który
trwa i środki będą wydawane sukcesywnie, podobnie wynik dodatni za I półrocze 2016 r. ma Miejsko
Gminny Ośrodek Kultury.
Mieczysław  Kamiński –  powiedział,  że  w  planie  finansowym  MGOK była  kwota  80  000,00  zł  na
Kryształową Aleję Gwizd, a wydatkowanie na dzień 30 czerwca 2016 r. było na kwotę 75 800,00 zł.
Burmistrz – powiedziała, że wydatki związane są z kolejnym otwarciem, które miało miejsce 4 września
br.  Umowa  z  wykonawcą  przewidywała  przedpłatę  na  wykonanie  popiersi,  które  zostały  wykonane
wcześniej a ich odsłonięcie nastąpiło w II półroczu br.
Mieczysław Kamiński – zapytał ile kosztuje jedna płaskorzeźba?
Burmistrz – odpowiedziała, że jedna płaskorzeźba kosztuje 20 000,00 zł.
Mieczysław  Kamiński –  zapytał,  jaka  kwota  była  przekazana  na  promocję,  a  jaka  kwota  była
wydatkowana  przez  MGOK  na  ten  cel,  skoro  na  dzisiejszej  sesji  ponownie  dodano  na  promocję
50 tys. zł.
Beata Góźdź – powiedziała, że kwota 134 tys. zł była wydatkowana na promocję do końca sierpnia br.
i wyraziła nadzieję, że kwota 50 tys. zł wystarczy do końca bieżącego roku na działalność promocyjną.
Dariusz Piotrowski – zapytał, ile będzie gminę kosztowała Kryształowa Aleja Gwiazd do końca 2016
roku razem z wszystkimi kosztami? 
Beata Góźdź – odpowiedziała, że na Kryształową Aleję Gwiazd na figury wydatkowano kwotę 80 tys. zł,
a impreza z tej okazji kosztowała ok. 15 tys. zł - 20 tys. zł.
Burmistrz – powiedziała, że już w ubiegłym roku były wydawane pieniądze na ten cel. 
Dariusz Piotrowski – zapytał, czy gmina posiada jakąś informację na temat przepływu turystów?
Burmistrz – powiedziała, że Pan Tomasz Nowicki – Dyrektor Muzeum Filumenistycznego kontroluje to
poprzez liczbę  sprzedanych  biletów w muzeum, ponadto  są sprzedawane bilety  na wieże  i  baszty.
W ubiegłym roku 10 000 osoba odwiedzała basztę wodną.
Dariusz Piotrowski – powiedział, że interesuje go informacja podana w %. 
Burmistrz – powiedziała, że na następne posiedzenie komisji taka informacja zostanie przygotowana.
Dariusz Piotrowski – zapytał, co ze sprawami rycerskimi w ramach promocji gminy, czy już są jakieś
plany, by puścić po Bystrzycy jakiegoś rycerza dla turystów, by mogli sobie z nim zrobić zdjęcia?
Burmistrz –  odpowiedziała,  że w chwili  obecnej  w gminie jest  szereg ważnych spraw,  które trzeba
rozwiązać między innymi sprawa oświaty, którą należy zakończyć do końca stycznia 2017. Poza tym
sprawa sprzedaży gruntów, które się nie sprzedają, a przez to gmina nie ma planowanych dochodów,
ponadto  sprawa  spółek  wodnych  i  pieniędzy,  które  trzeba  dopłacać  do  wodociągów  albo  do
mieszkańców od dnia 1 stycznia 2017 r. 
Burmistrz – powiedziała, że sprawa rycerza jest ważna, ale z uwagi na szereg nowych zadań, które
zostały dołożone gminie, być może trzeba będzie nawet zrezygnować z kilku imprez, które były do tej
pory.
Dariusz Piotrowski –  zapytał,  czy budowa Kryształowej  Alei  Gwiazd już się przełożyła  na przyjazd
turystów?
Burmistrz – odpowiedziała, że może nie tyle na przyjazd turystów, jak na promocję Bystrzycy Kłodzkiej.
Oprócz osób, zainteresowanych na ostatnim otwarciu pojawił się także Pan Andrzej Sołtysik, Krzysztof
Kuc i dyrektor artystyczny festiwalu filmowego polskich filmów w Gdyni. Pomysł jest taki, że nagrodzeni
artyści  na  festiwalu  filmowym  w Gdyni  będą  musieli  przyjechać  do  Bystrzycy  Kłodzkiej  i  będzie  to
w ramach festiwalu.  Gmina  poniesie  koszt  zakwaterowania  a  mieszkańcy Bystrzycy  Kłodzkiej  będą
mogli  spotkać się z takimi osobami w MGOK. Pan Krzysztof  Majewski  zauroczył się Międzygórzem,
gdzie przebywał przez kilka dni i dokonał już kolejnej rezerwacji, a to znaczy że kolejne osoby zaczną tu
przyjeżdżać.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że dużym składnikiem kosztów w MGOK są wynagrodzenia, które
stanowią 43,92 % ogółu kosztów i stale wzrasta liczba osób zatrudnionych.  Dużą pozycją są koszty
związane z umowami zlecenia i o dzieło.
Burmistrz – odpowiedziała, że umowy zlecenia i o dzieło są związane z dużą liczbą wiejskich domów
kultury i świetlic, w których występują prace sezonowe np. opalanie podczas zimy. Aby móc odzyskać
podatek VAT w kwocie ponad 1 mln zł, jeżeli chodzi o salę gimnastyczną w Wilkanowie, to został on
przekazany do prowadzenia przez MGOK. Przez 5 lat Miejsko Gminny Ośrodek Kultury musi zajmować
się salą, a jej utrzymanie kosztuje 200 – 300 tys. zł w skali roku. Ponadto cały Wydział Promocji wraz
z promocją został przeniesiony do MGOK.
Przewodniczący  Rady –  powiedział,  że  jeżeli  nie  ma uwag  i  pytań  temat  uważa  za  zrealizowany
i przyjęty przez Radę Miejską.
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Ad. 6. Zatwierdzenie protokołów z sesji.  
Przewodniczący Rady zaproponował przyjęcie protokołu z XXVIII sesji Rady odbytej w dniu 15 lipca
2016 r. oraz protokołu z XXIX sesji Rady odbytej w dniu 07 września 2016 r.
Przewodniczący Rady – powiedział, że jeżeli chodzi o protokół z XXVIII sesji Rady odbytej w dniu 15
lipca 2016 r., w związku z problemami technicznymi pewien fragment sesji nie został udokumentowany
nośnikiem informatycznym, chodzi o wypowiedź radnego Dariusza Piotrowskiego i w związku z tym,
każdy otrzymał ten fragment wypowiedzi na piśmie.
Przewodniczący Rady – zapytał,  czy Państwo radni zgadzają się aby uwzględnić w protokole zapis
wypowiedzi radnego Dariusza Piotrowskiego odnośnie wypowiedzi na sesji odbytej 15 lipca br.?
Mieczysław Kamiński – powiedział,  że ma uwagę odnośnie protokołu z dnia 15 lipca 2016 r., gdyż
wypowiedź radnego jego zdaniem została straszliwie pocięta, tzn. że celowo zostały podane zarobki
prezesów gminnych spółek i władze gminy, aby mieszkańcy o tym się dowiedzieli. Mieszkańcy czytają
protokoły  z  sesji  i  chętnie  na ten temat  rozmawiają.  W protokole  pozostał  tylko  taki  zapis:  „Radny
przedstawił  wynagrodzenia  miesięczne  prezesów  spółek,  Burmistrza  Bystrzycy  Kłodzkiej,  Zastępcy
Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej, Sekretarza Gminy oraz Skarbnika Gminy Bystrzyca Kłodzka.” Zamiarem
radnego, jak powiedział  było porównanie i wysokość dochodów i zarobków prezesów spółek i władz
gminy. Radny poprosił o uzupełnienie tego fragmentu w protokole.
Zastępca Burmistrza –  powiedziała,  że  dane podane przez  radnego Kamińskiego  na sesji  w dniu
15  lipca  br.  były  nieprawdziwe,  gdyż  wynagrodzenie  roczne  uwidocznione  w  Biuletynie  Informacji
Publicznej  zawiera  również  inne  elementy,  takie  jak  dodatkowe  wynagrodzenie  roczne,  dochody
wynikające z jubileuszy, czy bony świąteczne, a w związku z tym, nie jest ono spójne z rzeczywistością
zaproponowała,  aby w protokole ująć taki zapis,  jaki jest w Biuletynie Informacji Publicznej,  a zatem
wynagrodzenia brutto roczne.  
Mieczysław  Kamiński –  powiedział,  że  jak  podawał  wynagrodzenia,  to  starał  się  wykonać  to
ze starannością, przy pomocy kalkulatora. Radny powiedział,  że zgadza się, aby w protokole wpisać
kwotę z Biuletynu Informacji Publicznej.
Burmistrz – powiedziała, że wpisanie wynagrodzenia rocznego uwidocznionego w Biuletynie Informacji
Publicznej jest najlepszym rozwiązaniem.
Przewodniczący  Rady –  powiedział,  że  korekta  zarobków zostanie  zrobiona  zgodnie  z  informacją
wynikającą  z  Biuletynu  Informacji  Publicznej,  odnośnie  wniosku  Pana  Mieczysława  Kamińskiego
a brakująca  wypowiedź  radnego  Dariusza  Piotrowskiego  zostanie  uwzględniona  w protokole  z  dnia
15 lipca 2016 r.
W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący poddał protokół z XXVIII sesji z dnia 15 lipca 2016
roku pod głosowanie.
 
Rada w obecności 14 radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za,  przyjęła protokół z XXVIII sesji
Rady Miejskiej z dnia 15 lipca 2016 r.

W  związku  z  tym,  że  nie  było  uwag,  Przewodniczący  poddał  protokół  z  XXIX  sesji  z  dnia
7 września 2016 r. pod głosowanie.
 
Rada w obecności 14 radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za,  przyjęła protokół z XXIX sesji
Rady Miejskiej z dnia 07 września 2016 r.

Ad. 7. Informacje Burmistrza.  
Burmistrz - poinformowała, że:
-  14.08.2016 r.  odbyły  się  uroczyste  obchody 700-lecia miejscowości  Stara Łomnica oraz spotkanie
z p. Krystyną Jarawską w sprawie budowy rozlewni wód mineralnych w Starej Łomnicy,
- 17.08.2016 r. odbyło się spotkanie z p. Jaroslavem Stefkiem prezesem czeskiej strony Stowarzyszenia
Euroregionu Glacensis w sprawie budowy kładki Neratov – Poniatów,
-  18.08.2016  r.  odbyło  się  spotkanie  z  mieszkańcami  Bystrzycy  Kłodzkiej,  którzy  mają  przydział
mieszkań w budynku po BFM,
-  19.08.2016  r.  odbyło  się  spotkanie  przy  udziale  p.  Moniki  Pyrcz-Jurczyk  kierownika  Wydziału
Przedsiębiorczości  i  Rozwoju Lokalnego z dyrektor  Dolnośląskiej  Instytucji  Pośredniczącej p. Renatą
Granowską w sprawie warunków wykonania mediów do działki Bystrzyckiej Podstrefy Ekonomicznej,
-  22.08.2016  r.  odbyło  się  spotkanie  z  p.  Mariuszem Szawarą  dyrektorem ds.  inwestycji  w Tauron
w sprawie porozumienia dotyczącego budowy przyłącza energetycznego do podstrefy ekonomicznej, 
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-  29.08.2016  r.  nastąpiło  podpisanie  3  umów  w  Urzędzie  Marszałkowskim  na  dofinansowanie
z  Programu  Rozwoju  Obszarów  Wiejskich  remontów  3  dróg:  ul.  leśna  –  Długopole  –  Zdrój;
ul. Sanatoryjna – Międzygórze i łącznik Pławnica - Stary Waliszów,
-  04.09.2016  r.  nastąpiło  odsłonięcie  Kryształowej  Alei  Gwiazd  –  postaci  reżysera  p.  Janusza
Majewskiego i aktorki Grażyny Wolszczak,
- 05.09.2016 r. nastąpiło podpisanie z Dolnośląskim Funduszem Rozwoju listu intencyjnego w sprawie
pomocy dla przedsiębiorców w Bystrzycy Kłodzkiej,
- 07.09.2016 r. odbyła się nadzwyczajna Sesja Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie przyjęcia
Lokalnego Programu Rewitalizacji na lata 2016-2023,
- 08.09.2016 r. odbyło się spotkanie z burmistrzami Euroregionu Glacensis (strona Czeska i Polska)
w sprawie wspólnie realizowanych wniosków ze środków transgranicznych,
- 12.09.2016 r.  odbyło  się spotkanie w Międzygórzu przy współudziale p.  Ewy Koczergo kierownika
Wydziału Turystyki i Kultury Fizycznej z przedstawicielami Nadleśnictwa Międzylesie w sprawie remontu
drogi do Ogrodu Bajek,
- 14.09.2016 r. odbyło się spotkanie z p. Krystyną Jarawską w sprawie warunków umowy dzierżawy
działek pod potrzeby odwiertów,
- 15.09.2016 r. odbył się III  Jesienny Rajd Osób Niepełnosprawnych na Marię Śnieżną z wszystkich
placówek DPS Powiatu Kłodzkiego,
- 17.09.2016 r. odbyły się uroczyste Jubileusze 50-lecia pożycia małżeńskiego 9 par z miasta i gminy
Bystrzyca Kłodzka,
- 18.09.2016 r. odbyły się dożynki Wiejskie w Starym Waliszowie,
-  19.09.2016  r.  odbyło  się  uroczyste  odsłonięcie  tablicy  poświęconej  błogosławionemu  Gerhardowi
Hirshwelderowi  oraz spotkanie z  p.  Anną Zalewską Minister  Edukacji  Narodowej  w sprawie  reformy
systemu edukacji,
- 14.09.2016 r. miały miejsce uroczyste obchody Dnia Sybiraka,
-  odbyły  się  rozmowy,  aby  Dolnośląska  Instytucja  Pośrednicząca  wraz  z  Funduszem  Rozwoju
przeprowadziła w Bystrzycy Kłodzkiej szkolenie dla przedsiębiorców, które wstępnie jest planowane na
koniec  października  br.  Celem  szkolenia  jest  uzyskanie  informacji  przez  przedsiębiorców  z  jakich
środków unijnych  mogą skorzystać,  kiedy  będą  nabory  i  jakie  warunki  trzeba  spełnić,  by  otrzymać
dofinansowanie.

Ad. 8. Zapytania radnych.  
Dariusz Piotrowski – zapytał, kiedy do działek w strefie ekonomicznej będą doprowadzone sieci?
Burmistrz – odpowiedziała, że do dnia 30 września br. jest złożenie wniosków a na przełomie grudnia
br.  lub stycznia 2017 r. jest przewidziane podpisanie umowy, ale może to nastąpić później. I gdyby
umowa została podpisana w marcu 2017 r. to następnie musi się odbyć procedura przetargowa, z uwagi
na wielkość kwoty do przetargu najpierw musi być obwieszczenie a następnie ogłoszenie o przetargu
końcem maja  2017 r. Prace ruszą najszybciej w czerwcu 2017. 
Burmistrz –  powiedziała,  że  jest  szansa,  że  w przyszłym  roku media  dotrą  do  strefy  w Bystrzycy
Kłodzkiej.

Ad. 9.  Informacje Przewodniczącego Rady.
Przewodniczący Rady - poinformował, że do Biura Rady wpłynęły następujące pisma:
-  Wspólnoty  Mieszkaniowej   Mickiewicza  16-18  z  dnia  30.08.2016  r.  w  sprawie  naprawy  chodnika
i jezdni,
- Mieszkańców ul. Strażackiej 12 A do 12H z dnia 29.08.2016 r. w sprawie budowy drogi wewnętrznej,
- Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej  z dnia 22.08.2016 r. w sprawie zmiany planów pracy komisji stałych na
rok 2017,
- E-mail od Wojewody Dolnośląskiego z dnia 30.08.2016 r. w sprawie wejścia w życie ustawy dotyczącej
zakazu propagowania  komunizmu lub innego ustroju  totalitarnego poprzez nazwy budowli,  obiektów
i urządzeń użyteczności publicznej,

 - Ministra Środowiska z lipca 2016 r. w sprawie likwidacji Barszczu Sosnowskiego,
- Polskiego Towarzystwa Turystyczno-Krajoznawczego w Międzygórzu z dnia 09.09.2016 r. w sprawie
zabezpieczenia środków na budowę drogi do Ogrodu Bajek w Międzygórzu,
- Państwa Piezga ze Starego Waliszowa z dnia 08.09.2016 r. w sprawie zabezpieczenia środków na
budowę drogi w Starym Waliszowie,
-  Bystrzyckiego  Stowarzyszenia  Niepełnosprawnych  z  dnia  11.09.2016 r.  w sprawie  zabezpieczenia
środków na zatrudnienie opiekuna dzieci niepełnosprawnych,
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- Mieszkańców ul. Modrzewiowej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 13.09.2016 r. w sprawie budowy drogi
oraz chodnika.
Mieczysław  Kamiński –  powiedział,  że  na  poprzedniej  sesji  pytał  Przewodniczącego  Rady  o  plan
kadencyjny, odpowiedź miała być podana pod koniec sesji i do końca sesji Przewodniczący Rady nie
udzielił  odpowiedzi na to pytanie.  Zgodnie z planem pracy Rady Miejskiej  i  obietnicą Burmistrza, że
będzie  plan  kadencyjny,  nadal  Rada  nie  ma planu  kadencyjnego,  a  jest  już  połowa  roku  i  połowa
kadencji.
Burmistrz – powiedziała, że ma zarysy planu kadencyjnego 2014 - 2018, ale z uwagi na fakt, że minęła
już połowa kadencji Burmistrz nie widzi potrzeby zatwierdzania tego planu. W projekcie planu znalazły
się  zadania,  które  zostały  już  wykonane,  które  są  aktualnie  wykonywane  i  te,  które  będą  robione
w najbliższym czasie. 
Burmistrz – powiedziała, że przyjmując plan, wzorem lat ubiegłych, obawiałaby się koncertu życzeń do
wykonania. Poprzedni plan kadencyjny został wykonany w ponad 60 %, a poza tym dużo zadań zostało
wykonanych dodatkowo.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że pomaga pisać prace związane z Bystrzycą Kłodzką i w związku
z tym, radny obawia się, że jeżeli ktoś będzie chciał pisać o samorządzie tej kadencji i nie będzie planu
kadencyjnego, to jak Rada Miejska będzie wyglądać.
Burmistrz – powiedziała, że plan kadencyjny nie jest żadnym obowiązkiem, to nie jest dokument, który
ma być przyjęty przez Radę Miejską. Podkreśliła, że jest dumna z poprzedniego planu kadencyjnego,
gdyż wiele rzeczy zapisanych w miejscowościach zostało zrealizowanych, a wiele rzeczy z tych 35 %
zostało zrealizowanych teraz. Są też rzeczy, których nie udało się zrealizować, dotyczy to głównie dróg
i rewitalizacji Góry Parkowej, na którą aktualnie składany jest wniosek wspólnie z Gminą Zdobnice.
Burmistrz –  podkreśliła,  że nie zapomina się o zdaniach niezrealizowanych a ponadto realizuje się
również wiele nowych rzeczy, które się pojawiają.

Ad. 10.  Sprawy różne i wolne wnioski.
Dariusz Piotrowski – zapytał Burmistrza co za spotkanie było o godz. 9.30 przy nowych budynkach, bo
podobno była wizja, a radny nie został o niej powiadomiony?
Burmistrz  –  powiedziała,  że  radni  na  Komisji  Budżetu  i  Finansów  umówili  się  na  spotkanie,  aby
zobaczyć wyremontowane mieszkania. Nie była to zaplanowana wizja, stąd brak powiadomienia.
Dariusz Piotrowski – zapytał kto jest odpowiedzialny za powiadomienie o tym spotkaniu?
Burmistrz – odpowiedziała, że nie wie, może przewodniczący Komisji i podkreśliła, że należy pamiętać,
ze to nie było posiedzenie Komisji tylko luźne spotkanie radnych?
Dariusz  Piotrowski  –  zapytał,  kiedy  mieszkania  na  ul.  Strażackiej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  zostaną
przydzielone i kiedy wprowadzą się pierwsi mieszkańcy?
Burmistrz – odpowiedziała, że nie potrafi powiedzieć, kiedy będą się wprowadzali pierwsi mieszkańcy,
na  dzień  dzisiejszy  gmina  posiada  odbiór  strażacki  i  sanepidu,  a  dokumenty  zostały  przesłane  do
Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego. W chwili obecnej gmina oczekuje na informację, kiedy
może  oddać  ten  budynek  w użytkowanie,  natomiast  spotkanie  z  mieszkańcami  planowane  jest  na
03 października br.
Dariusz Piotrowski – zapytał, co dzieje się w sprawie parkingu na Osiedlu Szkolnym?
Burmistrz – odpowiedziała, że komisja we wnioskach zobowiązała radnego Piotrowskiego, aby zapytać
Pana Krasowskiego o odrolnienie tego terenu i przyśpieszyć wydanie pozwolenia na budowę. 
Dariusz Piotrowski –  powiedział,  że w tym przypadku nie widzi  żadnego zainteresowania ze strony
pracowników urzędu.
Burmistrz – odpowiedziała, że odbyły się w tej sprawie spotkania, rzeczoznawca jest w trakcie wyceny
tego gruntu. Całość inwestycji wyniesie ponad 200 tys. zł z uwagi na fakt, że grunt należy odrolnić, a to
związane jest z poniesieniem jednorazowej opłaty i płaceniem kwoty 3 tys. zł rocznie przez następne
10 lat. Po rozstrzygniętym przetargu w tym roku, gmina zapłaci to co będzie mogła z posiadanej na ten
cel kwoty 100 tys. zł, a reszta zostanie spłacona w przyszłym roku, by móc zabezpieczyć brakującą
kwotę  w budżecie na 2017 rok.
Marian Adamów – powiedział do Przewodniczącego Rady, że przypomina, bo w kalendarzu przy dacie
6 września jest napisane: „proszę zamówić vademecum samorządowca”.
Przewodniczący Rady – powiedział, że wszystko będzie załatwione tak jak co roku.
Mieczysław  Kamiński –  zapytał,  ile  Burmistrz  podpisała  przydziałów  mieszkań  na  ul.  Strażacką
w Bystrzycy Kłodzkiej?
Burmistrz  –  odpowiedziała,  że  ani  jednego  przydziału  mieszkania  na   ul.  Strażacką  w  Bystrzycy
Kłodzkiej jeszcze nie podpisała.
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Janusz Gałan – powiedział,  że ustalony na 07 października br. termin posiedzenia Komisji  Budżetu
i Finansów jest nieaktualny.
Burmistrz – powiedziała, że w chwili obecnej nie zachodzi taka potrzeba, gdyż wszyscy administratorzy
otrzymają  informacje  i  uchwały,  które  zostały  podjęte,  żeby się  z  nimi  zapoznali  i  podjęli  stosowne
działania. Jeżeli chodzi o przyłącza budynków do kanalizacji w Długopolu Zdroju, to do mieszkańców
zostaną skierowane stosowne pisma,  zostanie  w nich wskazany artykuł,  mówiący  o tym,  że jest  to
specjalna  miejscowość  czyli  uzdrowisko,  a  więc  to  dodatkowy  obowiązek,  oprócz  tego  zostanie
przedstawiony mieszkańcom artykuł, mówiący o tym, że w momencie, kiedy powstaje sieć kanalizacyjna
mają  obowiązek  przyłączenia  się  do  niej  w  niezwłocznym  terminie.  Jeżeli  nie  będzie  odpowiedzi
pozytywnej, to gmina będzie mogła rozpocząć postępowania administracyjne. Mieszkańcy mogą liczyć
na pomoc gminy, która w swoim budżecie ma środki na dopłaty do przyłącza nieruchomości do sieci
kanalizacyjnej.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że będzie jedna Komisja Budżetu i Finansów w przyszłym miesiącu
i zapytał, kiedy będzie sesja Rady Miejskiej w miesiącu październiku br.?
Przewodniczący Rady – powiedział, że sesja odbędzie się w III albo IV dekadzie miesiąca, wszystko
zostanie ustalone.
Marian Adamów – powiedział, że mieszkania na ul. Strażackiej w Bystrzycy Kłodzkiej są bardzo ładnie
zrobione, zarządcą mieszkań będzie Zakład Usług Komunalnych i zapytał, czy radni mogą mieć wpływ
na kontrolę mieszkań jeżeli chodzi o ich stan?
Burmistrz – powiedziała, że osoby z listy rezerwowej, które miałby tam zamieszkać do 10 września br.
miały  donieść  dokumenty  w  celu  weryfikacji  dochodu.  W  mieszkaniu  socjalnym  umowa  najmu
i zameldowanie jest do roku czasu a to oznacza, że co roku można kontrolować jaki jest stan opłat
w tych mieszkaniach i może się zdarzyć tak, że po roku czasu umowa nie zostanie komuś przedłużona
i będzie musiał niestety lokal opuścić. Jeżeli nie będzie dana osoba dobrowolnie chciała opuścić lokalu
sprawa zostanie skierowana na drogę sądową.
Jan Krawczyk – zaprosił w imieniu Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju Bystrzycy Kłodzkiej na koncerty
muzyki organowej  w Kościele w Bystrzycy Kłodzkiej.  Pierwszy koncert  odbędzie się 30 września br.
o godz. 19.15 a kolejne koncerty odbędą się 7.10, 14.10 i 21.10.
Przewodniczący Rady – zapytał czy do Sekretarza sesji wpłynęły jakieś wnioski?
Sekretarz Sesji – powiedział, że nie wpłynął żaden wniosek.
Felicjan Kaczmarek – powiedział, że wspólnota zainwestowała w remont wspólnoty prawie 1 mln. zł
i w związku z tym, do Biura Rady zostało przez Wspólnotę Mieszkaniową Mickiewicza 16-18 w Bystrzycy
Kłodzkiej  złożone pismo w sprawie  naprawy 1 metra chodnika i  kawałka jezdni,  które bezpośrednio
przylegają do posesji przy ulicy Mickiewicza 16-18 a stanowią własność Gminy.
Burmistrz –  odpowiedziała,  że szkoda,  że podczas prac wspólnota  nie  wystąpiła  z taką inicjatywą,
ponieważ gmina mogła dać materiały i wyrazić zgodę, aby wykonawca wykonał całość prac, w tym na
odcinku gminnym.  Ponadto wiele zadań na dzisiejszej sesji z roku 2016 zostało przesuniętych na rok
2017, a to zdanie w ogóle nie było uwzględnione w tegorocznym budżecie. 
Burmistrz  –  odpowiedziała,  że  wspólnota  otrzyma  odpowiedź,  że  przedłożone  pismo  zostało
skierowane jako propozycja do przyszłorocznego budżetu. 
Felicjan  Kaczmarek –  powiedział,  że  przez  pełne  III  kadencje  był  ławnikiem Sądu Rejonowego  w
Kłodzku i w związku z odejściem otrzymał medal od Ministra  Sprawiedliwości i podziękował radnym, że
kierowali go do pracy w sądzie. 
Burmistrz – pogratulowała Panu Felicjanowi Kaczmarkowi.
Marian Adamów – powiedział, że wspólnota może skorzystać z funduszu osiedlowego, sołeckiego.
Przewodniczący Rady – podziękował Panu Felicjanowi Kaczmarczykowi za przybycie.

Ad. 11.  Zamknięcie obrad.   
Wobec wyczerpania porządku obrad i braku uwag złożonych na piśmie sekretarzowi – Przewodniczący
podziękował sekretarzowi sesji za pełnienie obowiązku oraz radnym za czynny udział i zamknął obrady
trzydziestej sesji Rady Miejskiej VII kadencji w Bystrzycy Kłodzkiej o godz. 1245.
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	Przewodniczący Rady zaproponował przyjęcie protokołu z XXVIII sesji Rady odbytej w dniu 15 lipca 2016 r. oraz protokołu z XXIX sesji Rady odbytej w dniu 07 września 2016 r.

